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نگاه

آرامش و ثبات؛ هدیه شفر به استقلال

پریسا اسلام زاده
روزنامه نگار

ثبــات و آرامــش؛ این حال اســتقلال با 
شفر است. روزهای ســخت ابتدای فصل را 
همه اســتقلالی ها به یاد دارند. انگار نه  انگار 
کســی که به عنــوان نفــر اول روی نیمکت 
می نشســت، همانی بوده که خودش تیم را 
 بســته و بازیکنان مورد علاقــه اش را جذب

کرده است.
ســردرگمی های منصوریان برای چیدن 
ترکیب تیمــش و بــازی دادن بازیکنان در 
پســت های مختلــف و غیرتخصصی آن قدر 
ادامه پیدا کرد تا در پایــان هفته هفتم لیگ 
برتر اســتقلال نصیبی جز نتایــج ضعیف و 

سردرگمی و آشوب نداشت.
ناامیــدی و بی انگیزگی هر روز بیشــتر از 
روز قبل به اردوی استقلال رسوخ می کرد تا 
این که پیرمرد آلمانی با آبی ها به توافق رسید 
و به تدریج توانســت آرامش و ثبات را به این 
تیم تزریق کند. حالا اســتقلال با رسیدن به 
مرحله نیمه نهایی جام حذفی و قرارگرفتن در 
رتبه چهارم جدول به شــرایط خوبی رسیده 
و جدا از این که نتایج خوبی می گیرد، سبک 
فوتبالش هم دوست داشــتنی شــده است. 
تغییر و تحولات اســتقلال با شفر بی نظیر و 
بی تکرار است و در ســال های گذشته سابقه 

نداشته است.
اســتقلالی ها این روزها فوتبالــی را از تیم 
محبوبشان می بینند که این تیم در روزهای 
اوج با امیر قلعه نوعی به نمایش می گذاشت. 
قطعا ثبات و آرامشــی کــه بزرگترین هدیه 
وینفرد شفر به اســتقلال است، تأثیر ویژه ای 
در فوتبال این تیم هم داشــته و باعث شده 
بازیکنــان به بهترین شــکل ممکــن آنچه 
پیرمرد مو ســپید از آنها طلب می کنند را به 
نمایش بگذارند. اســتقلال از آن سردرگمی 
نیم فصل نخســت که ترکیب را نمی شناخت 
و بازیکنــان را در هر بازی عــوض می کرد و 
تغییر پســت می داد، خلاص شده که نتیجه 
آن موقعیت گل های پرشــمار ایــن تیم در 

بازی های اخیر است.
ثبات در ترکیب اصلــی و فوتبال منظم و 
تاکتیکی اســتقلال آن قدر هواداران این تیم 
و حتی پیشکسوتانش را به وجد آورده و کار 
را به جایی رســانده که همه تمدید قرارداد 
شــفر را از باشــگاه مطالبه می کنند. شفر با 
ایســتادگی مقابل انتقادها و واکنش مناسب 
نســبت به اتفاقاتی که می توانست استقلال 
را به حاشــیه ببرد، آرامش را بــرای این تیم 
به ارمغان آورده و بــا ادامه این روند روزهای 
بهتــری در انتظار او تیم محبــوب پایتخت 

خواهد بود.

ورزش جهان

دوری یک ماهه زلاتــان از میادین| 
زلاتــان ابراهیموویچ کــه به تازگی پس از 
مصدومیت شدید و دوری یک ساله از فوتبال 
به میادین بازگشــته بود،  بــا اعلام مورینیو 
دوباره آسیب  دیده و نمی تواند یک ماه برای 

منچستریونایتد به میدان برود.
اوپن  از  جوکوویــچ  کناره گیــری 
قطر| جوکوویچ در 6 ماه گذشــته به دلیل 
آسیب دیدگی ناحیه آرنج از مسابقات تنیس 
دور بود. او قصد دارد هفته  دیگر در مسابقات 
اپن اســترالیا حضور پیدا کنــد. جوکوویچ 
اعلام کرد کــه به دلیل آســیب دیدگی در 

مسابقات اپن قطر بازی نخواهد کرد.
اطمینان پوتیــن از همکاری نزدیک 
روســیه با فیفــا| ولادیمیــر پوتین، 
رئیس جمهوری روســیه در آســتانه  سال 
۲۰۱۸ به جیانــی اینفانتینــو، رئیس فیفا 
نامــه ای نوشــت و از کمک هــای او برای 
برگــزاری جام کنفدراســیون ها در  ســال 
۲۰۱۷ در روســیه تشــکر کــرد. پوتیــن 
همچنین اطمینان داد که در  ســال ۲۰۱۸ 
که جام جهانــی فوتبال در روســیه برگزار 
می شود، این کشــور با فیفا همکاری خوب 

و نزدیکی خواهد داشت.
بایکوت مراســم افتتاحیه المپیک 
زمستانی توسط نخســت وزیر ژاپن| 
مشــکلات سیاســی اخیر بین کره جنوبی 
و ژاپن به مسائل ورزشــی هم کشیده شده 
است. طبق اخبار منتشر شده در رسانه های 
کره و ژاپن، نخســت وزیر ژاپــن قصد دارد 
درخواست رئیس جمهوری کره جنوبی برای 
حضور یافتن در مراســم افتتاحیه المپیک 
زمســتانی ۲۰۱۸ را رد کند. روابط سیاسی 
بین کره جنوبی و ژاپن اخیرا مخدوش شده 
است. یکی از مشکلاتی که بین این دو کشور 
مطرح است، درخواست غرامت کره جنوبی 
برای تجاوز جنسی سربازان ژاپنی در جنگ 

جهانی دوم به زنان کره ای بوده است.
قرارداد پســر زیدان بــا یک تیم 
سوییسی| انزو زیدان، پسر اول زین الدین 
زیــدان، ســرمربی رئال مادرید پیشــنهاد 
همکاری با اف.ث  لــوزان را پذیرفت. او که 
در تیم اســپانیایی آلاوز موفق نشــده بود 
موفقیــت زیادی کســب کنــد، درنهایت 
تصمیم گرفت به این تیم سوییســی ملحق 

شود.

شهروند| ماه گذشته بود که خبر ثبت جهانی چوگان 
به نام ایران در سازمان یونسکو باعث خوشحالی اهالی 
این رشته شــد. چوگان به عنوان قدیمی ترین ورزش 
ایرانی که در فرهنگ کشور ریشه دارد، هنوز نتوانسته 
جایگاه خود را در ورزش کشور پیدا کند. همان طور که 
رئیس جدید این فدراسیون بعد از انتخابات اعلام کرد، 
4۰۰ سال قبل هم این ورزش توسط پادشاه ایران انجام 
شــده، اما حالا حتی در ۱۰ استان کشور هم به صورت 

حرفه ای دنبال نمی شود.
چوگان، محدود به 6 استان

وقتی دیروز وارد مجمع انتخاباتی فدراسیون چوگان 
شدیم، انتظار داشتیم مثل ســایر فدراسیون ها شاهد 
تجمع اعضای مجمع سرتاسر میزهای تعبیه شده باشیم، 
اما اصل ماجرا با چیزی که در ذهن داشتیم متفاوت بود. 
فقط روسای 6 هیأت اســتانی که در چوگان فعالیت 
دارند،  در مجمع حاضر بودند و خبــری از نمایندگان 
۲5 اســتان دیگر نبود. این مسأله باعث شــده بود تا 
تعداد اعضای مجمع فدراسیون چوگان برخلاف سایر 
فدراســیون ها که بالای 4۰ نفر عضو دارند، به ۱9 نفر 
برسد. این رشته که به عنوان یک ورزش ایرانی در تمام 
دنیا شناخته می شود، در سراسر ایران فقط در 6 استان 

فعال است که خودش جای تعجب دارد.
پیروزی دهخدایی در انتخابات یک نفره

اتفاق عجیب دیگر در مجمع انتخاباتی فدراســیون 
چوگان غیبت 6 کاندیدای تأیید صلاحیت شده بود. این 
مسأله بیش از حد تصور باعث خالی ماندن صندلی های 
داخل سالن اجتماعات آکادمی ملی المپیک شده بود و 
توی ذوق می زد. اصغر ناظری، نامزد دیگری بود که بعد 
از چند دقیقه صحبت کردن از حضور در انتخابات به نفع 
رقیبش انصراف داد، بنابراین حجت الله دهخدایی ماند 
و ۱9عضوی که راهی به جز رأی دادن به او نداشــتند. 
رأی گیری انجام شد و همان طور که پیش بینی می شد، 
دهخدایی در یــک انتخابات تک نفــره و بدون رقیب 
توانست برای 4 سال آینده ریاســت این فدراسیون را 
برعهده بگیرد. چند ماه قبل گلنــار وکیل گیلانی به 
دلایل نامشخص از ریاست فدراسیون برکنار شد که این 

موضوع حاشیه هایی را هم به وجود آورد.
کمبود زمین چوگان

یکی از مسائلی که دیروز تقریبا حرف دل همه اعضای 
مجمع فدراسیون چوگان بود، به کمبود زمین استاندارد 
برای برگزاری مســابقات این رشــته مربوط می شد. در 

سال های اخیر بیشتر مسابقات بین المللی در مجموعه 
نوروزآباد کــه در کیلومتر ۷ جاده قدیــم و جنوب غرب 
تهران واقع شــده، برگزار شده اســت و در سراسر کشور 
کمتر شاهد ایجاد چنین مجموعه هایی هستیم. به گفته 
رئیس جدید فدراسیون، هر زمین چوگان ۸ برابر زمین 
فوتبال محسوب می شود و به همین دلیل باید زمین هایی 
با وســعت بالا برای احداث مجموعه های چوگان فراهم 
شود. همین مشکل باعث شده تا بیشتر استان های ایران از 

داشتن حتی یک زمین چوگان هم محروم باشند.
اسب کافی هم نداریم!

وقتی محمدرضا داورزنی، معاون وزیــر ورزش روز 
گذشته با سوالات پرتعداد خبرنگاران پیرامون امکانات 
پایین رشته چوگان مواجه شد، این طور واکنش نشان 
داد: »بخش خصوصی در این رشــته فعال است. البته 
نیروی زمینی ارتش هم کمک هایی کرده است. ما دو 
زمین چمن در تهران داریم اما برای داشــتن یک تیم 
چوگان ۱6 اسب نیاز است، به همین دلیل انتظار داریم 
نهادها به کمک بیایند؛ چرا که نگهداری اسب و زمین 
در این رشته سخت اســت. تا الان هم با همت خانواده 
چوگان بوده که این رشــته توســعه پیدا کرده است. 

انتظارمان این است که دولت که در پروژه های مختلف 
ســرمایه گذاری های هنگفت داشته، به این رشته نگاه 
ویژه ای داشته باشــد تا حداقل امکانات زیرساختی که 

مردم نمی توانند ایجاد کنند، ساخته شود.«
دهخدایی: 3 نفر حامی در کل ایران نداریم!

حجت الله دهخدایی بعد از انتخابش به عنوان رئیس 
فدراسیون چوگان قطعا کار ســختی برای توسعه این 
رشته دارد. او در نخستین اظهارنظر خود بعد از پیروزی در 
انتخابات از تمامی نهادها درخواست کمک کرد: »هدف 
ما این اســت که در چوگان از بخش خصوصی استفاده 
کنیم، اما متاسفانه چون این رشته شناخته شده نیست، 
نفراتی که حاضرند در ایران روی چوگان سرمایه گذاری 
کنند، شاید 3 نفر هم نباشند! برای جذب بخش خصوصی 
نیاز به تبلیغات بیشتر داریم و باید شرایطی فراهم شود تا 
برگشت سرمایه برای بخش خصوصی امکان پذیر باشد. 
با توجه به فرمایشــات مقام معظم رهبری که از چوگان 
حمایت کردند و این رشته را جزو فرهنگ ما دانسته اند، 
امیدواریم نهادهای دیگر مثل نیروهای مسلح به ما کمک 
کنند. این که همه کنار بایستند و ما را تشویق کنند، کاری 
از پیش نمی بریم. ما هم وظیفه داریم که این کمک ها را 

هدایت کنیم تا به هدفمان برسیم.«
ورزشی تاریخی فراموش نشود

صحبت هایی که روز گذشته در مجمع انتخاباتی 
فدراسیون چوگان مطرح شد، شــاید تلنگری برای 
مســئولان ورزش و دیگر نهادها باشــد تا از این پس 
بیشتر به ورزش قدیمی ایران رسیدگی کنند. چوگان 
حالا بعد از سال ها انتظار به صورت جهانی هم به نام 
ایران ثبت شده و درواقع کشــورمان وظیفه بزرگی 
برای شناساندن این رشته به دیگر کشورهای جهان 
هم دارد. مشکل اینجاست که شــاید هنوز خیلی از 
علاقه مندان به ورزش در داخــل ایران هم با چوگان 
آشنایی خاصی نداشته باشند. راه آموزش این ورزش 
باید از داخل کشــور آغاز شــود. میدان نقش جهان 
اصفهان که ســابقه تاریخی در برگزاری مســابقات 
چوگان دارد، حالا به عنوان یک نماد تاریخی می تواند 
نقش کلیدی برای شناســاندن این رشــته به مردم 
داشته باشد. باید امیدوار بود تا با روی کار آمدن رئیس 
جدید فدراسیون چوگان که 9 سال سابقه دبیری در 
این فدراسیون را دارد، راه جدیدی برای پیشرفت این 

ورزش قدیمی باز شود.

شهروند| از چند  ســال قبل در حاشیه برگزاری 
بازی تیم های پرسپولیس و تراکتورسازی در تهران 
و تبریز همواره حاشــیه های بدی اتفــاق می افتاد و 
تماشاگران دو تیم تندترین شعارها را علیه دیگری سر 
می دادند. فضای مسموم ورزشگاه ها در خلال برگزاری 
مسابقه این دو تیم اما هیچ وقت مسئولان فدراسیون 
فوتبــال و وزارت ورزش را به این فکر نینداخت که از 
همان ابتدا فکری اساســی برای جلوگیری از شدت 
یافتن این درگیری ها و شــعارهای قومیتی داشته 
باشند. حالا اما با اتفاقات تلخ روز جمعه در ورزشگاه 
آزادی کار به مجلس شــورای اسلامی کشیده شده 
است و وزیر ورزش هم به فدراسیون فوتبال ماموریت 

داد تا هر چه سریع تر به این بحران رسیدگی کند.
از احضار پرسپولیسی ها تا شکایت تراکتور

شــعارهای قومیتی و سیاســی تند هــواداران 
پرسپولیس و تراکتورســازی به قدری تلخ بود که در 
اولین قدم کمیته انضباطی مدیران باشگاه پرسپولیس 

را برای ارایه توضیحات احضار کرد. سپس عوامل دو 
باشــگاه طبق معمول مصاحبه هایی علیه هم انجام 
دادند و درنهایت کار به جایی رسید که تراکتورسازی 
هم رســما با ارسال نامه ای به فدراســیون از باشگاه 
پرســپولیس به خاطر حوادث روی سکوها شکایت 
کرد و بیانیه  شــدید اللحنی هم علیه پرسپولیس و 

هوادارانش منتشر کرد.
تهدید یک نماینده مجلس

حقیقت مسأله اینجاست که شعارهای سیاسی و 
قومیتی در ســال های اخیر و به ویژه بازی روز جمعه 
از سوی هواداران هر دو تیم داده شد و درگیری های 
ایجادشــده هم همــواره در ورزشــگاه های تبریز و 
تهران بین هواداران وجود داشته است. منتها شدت 

پیداکردن این درگیری در بازی اخیر باعث شده که 
حتی نمایندگان مجلس هم به اتفاقات واکنش نشان 
بدهند؛ به  طور مثال نادر قاضی پور، نماینده مجلس در 
مصاحبه ای به صراحت اعلام کرده است: »ما از قومیت 
مردم آذربایجان دفاع خواهیم کرد چون آذربایجان 
بال سنگین ایران است. فدراسیون فوتبال می دانست 
این مسابقه حساس است اما آن را در روز وفات خانم 
معصومه )س( و همچنین شب 9 دی برگزار کرد. آنها 
می دانستند که مردم قطعا در ورزشگاه شعار خواهند 
داد و می توانستند با کمی تدبیر بازی را در ورزشگاه 
دیگری یا بدون تماشاگر برگزار کنند یا حداقل زمانی 
که بی احترامی ها شروع شد، صداوسیما بازی را قطع 
می کرد تا مردم صداها را نشــنوند. با این حال جواب 

اتفاقات اخیر را در مجلس خواهیم گرفت؛ نه در زمین 
فوتبال!«

دستور ویژه وزیر به مهدی تاج
حالا همــه منتظــر تصمیم کمیتــه انضباطی 
فدراســیون فوتبال و بحران  نفرت پراکنی از ســوی 
هواداران باشگاه های لیگ برتری هستند. در چنین 
فضایی مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان هم در 
نامه ای به مهدی تاج خواهان رسیدگی به این پرونده و 
برخورد محکم با خاطیان در اسرع وقت شد. دستور 
وزیر به فدراسیون برای برخورد با متخلفان از آنجا مهم 
است که ماجراهای اخیر به بحرانی اساسی بین رجال 
سیاسی و ورزشی تبدیل شده است. از آنجا هم که روز 
جمعه استقلال در تبریز باید به مصاف تراکتورسازی 
برود، قطعا ادامه این تفرقه ها و اختلافات سیاســی و 
قومیتی بین طرفداران می تواند زمینه ساز یک بحران 
دیگر این بار در تبریز آن هم در فضای کنونی ملتهب 

کشور شود.

 وزارت ورزش و مجلس پیگیر توهین های قومیتی در بازی پرسپولیس و تراکتور شدند

گره غیرفوتبالی

گزارش »شهروند« از ورزشی که با ادعای ملی بودن فقط در 6 استان فعال است

چوگان بدون اسب!

کیوسک

جشن دیبالا

دو گلی که دیبــالا در جریان پیروزی 3 بر یک 
یوونتوس مقابل هلاس ورونا به ثمر رساند، سوژه 
اصلی روزنامه »گاتزتا دلو اسپورت« شده است. این 
روزنامه با تیتر »جشن دیبالا« نوشت:  »نیم فصل 

تمام شد و جواهر یوونتوس دو گل زد«.

لوپتگی قول داد

روزنامه اســپانیایی »آس« به مناسبت  سال نو 
مصاحبه ای با لوپتگی ســرمربی تیم ملی اسپانیا 
انجام داد. او در این گفت وگو ضمن تبریک  سال 
۲۰۱۸ قول داده که ســالی فوق العاده در انتظار 

تیم ملی باشد.

شایعه روز

 خداحافظی ستاره استقلال
از فوتبال

 خســرو حیدری 
در دیدارهــای اخیر 
اســتقلال فرصــت 
زیــادی بــرای قرار 
گرفتن در ترکیب این 
تیم نداشته است. در 
ابتدای حضور وینفرد 

شفر در استقلال، خسرو حیدری به عنوان یکی از 
بازیکنان ثابت این تیم به میدان می رفت اما در 4 
بازی اخیر او در ترکیب اصلی آبی پوشان حضور 
نداشته است. عملکرد خوب وریا غفوری در جناح 
راست استقلال باعث شده که شفر ترجیح دهد 
از او که یک مهره ملی پوش هم هست در ترکیب 
ثابت تیم استفاده کند. نیمکت نشینی های متوالی 
خسرو باعث شده این  روزها شایعه خداحافظی او از 
فوتبال در پایان فصل مطرح شود. شنیده می شود 
حیدری ترجیح داده به جای ادامه نیمکت نشینی 
در اســتقلال یا رفتن به تیم دیگر با پیراهن آبی 
از فوتبال خداحافظی کنــد تا محبوبیت خود را 
نزد هواداران این تیــم افزایش دهد. این درحالی 
است که حیدری در زمان مدیریت افشارزاده در 
استقلال قراردادش را به مدت ۲ سال دیگر تمدید 
کرد و در پایان  سال جاری قرارداد او با این تیم به 
پایان می رسد. حیدری وقتی قراردادش را با آبی ها 
دو ساله تمدید کرد، گفت چون فوتبالش را از تیم 
جوانان اســتقلال آغاز کرده می خواهد با همین 

تیم دوران ورزشی خود را به پایان برساند.

آن سوی مرز

دژاگه، سومین ایرانی المپیاکوس
کاپیتــان تیم ملی فوتبال ایــران مورد توجه 
تیم صدرنشــین لیگ برتر یونان قــرار گرفته 
اســت. اشــکان دژاگه که نیم فصل اول را بدون 
تیم گذرانده، در یک قدمی پوشــیدن پیراهن 
المپیاکوس یونان قرار دارد. برخی ســایت های 
ورزشی یونانی از سفر اشکان دژاگه به شهر آتن 
و مذاکره او با قهرمان یونان برای امضای قرارداد 
6ماهه با این باشــگاه را خبر دادند. اتفاقی که با 
توجه به در میان بودن پــای مدیر برنامه های او 
که با حاج صفی و انصاری فرد مشــترک است، 
نمی تواند زیاد دور از ذهن باشــد. بــا توجه به 
حضور کریم انصاری فرد و احسان حاج صفی در 
این تیم یونانی اشکان ضلع سوم مثلث ایرانی ها 
در المپیاکوس خواهد بــود. اگر دژاگه نتواند در 
پنجره زمســتانی پیراهــن المپیاکوس یا یک 
باشگاه اروپایی دیگر را بر تن کند، اف سی سیدنی 

استرالیا مقصد بعدی او خواهد بود.

سبقت جهانبخش از مهاجم آژاکس
کارشناســان شــرکت کننده در نظرسنجی 
سایت معتبر AD هلند با کنارگذاشتن کلاوس 
یان هونتلار مهاجم سرشــناس آژاکس ترجیح 
دادند از ســتاره ایرانی آلکمار در خط حمله تیم 
برتر نیم فصل لیگ هلند بهــره ببرند. علیرضا 
جهانبخش بــا به ثمررســاندن ۷ گل و دادن 6 
پاس گل در رقابت های این فصل آردیویسه یکی 
از کلیدی ترین بازیکنان آلکمار بود که براساس 
همین عملکرد، میانگین امتیاز بیشتری نسبت 
به سایر مهاجمان حاضر در هلند ازجمله ستاره 

آژاکس به خود اختصاص داد.
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عکس نوشت

عیادت برانکو و پیروانی از خوردبین
محمود خوردبین، قائم مقام باشگاه پرسپولیس به دلیل مصدومیت از ناحیه کمر در بیمارستان بستری 
و قرار اســت امروز تحت عمل جراحی قرار بگیرد. روز گذشته برانکو، سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس به 
همراه افشین پیروانی که به تازگی سرپرست این تیم شده از خوردبین عیادت کردند. حمیدرضا گرشاسبی، 

سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس نیز به  صورت جداگانه از خوردبین عیادت کرد.

نوستالژی

استعدادهای جمع شده در دارایی
در سال های دور فوتبال تهران تیمی به نام دارایی داشــت که استعدادهای زیادی را به تیم های بزرگ 
و تیم ملی معرفی کرد. این عکس مربوط به دارایی در  ســال ۱36۸ است که بازیکنان بزرگی مثل مهدی 
فنونی زاده، حمید بابازاده، جمشید شاه محمدی، محمد فلاحتی، رضایی منش و.. در آن توپ می زدند و 

بعدها توانستند به تیم های بزرگ بروند.

رئیس جدید فدراسیون چوگان: در کل ایران 3 نفر حامی نداریم!

شهروند| در ماه مه ۲۰۱5 میلادی بود که ۱4نفر از مقامات عالی رتبه 
فدراسیون جهانی فوتبال به اتهام فســاد مالی در زوریخ بازداشت شدند. 
حکم جلب این افراد به درخواست وزارت دادگستری ایالات متحده توسط 
دادگاهی در نیویورک به اتهام اخاذی، کلاهبرداری و پولشویی صادر شد. 
اتفاقاتی که حتی منجر به برکناری سپ بلاتر از ریاست فیفا و پلاتینی از 
ریاست یوفا شد. از آن روز تا به حال هنوز رسیدگی به رسوایی مالی در فیفا 
ادامه داشته و بحران های زیادی را برای فدراسیون جهانی فوتبال به وجود 
آورده اســت. داستان این رسوایی ها حتی مســائل مالی و تجاری فیفا در 

آستانه جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه را هم تحت تأثیر قرار داده است.
کناره گیری شرکت های بزرگ از همکاری با فیفا

نشریه میرر در تازه ترین گزارش پشت  پرده خود فعالیت های تجاری فیفا 
اعلام کرده، شرکت های معروفی مانند کاسترول و جانسون اند جانسون از 
حمایت مالی جام جهانی که از زمان واگــذاری میزبانی ۲۰۱۸ و ۲۰۲۲ به 
روسیه و قطر مورد مناقشه و احتلاف نظر قرار داشته، کنار کشیده اند. پرونده 
دوپینگ سازمان یافته در کشور روسیه تحت حمایت دولت این کشور در 

سال های اخیر جنجال بزرگی را در ورزش دنیا به راه انداخته و از 
طرف دیگر رسوایی های مالی فیفا هم به این مشکلات دامن زده 
است. حالا اما کار به جایی رسیده که تا این تاریخ و درحالی  که 6ماه 

به شروع جام جهانی روسیه باقی مانده،  تنها یک سوم از نیاز پشتیبانی 
مالی 3۲ تیم صعود کننده به جام جهانی ۲۰۱۸ تأمین شده است. نکته 

قابل تأمل اینجاست که در دوره های گذشته این پشتیبانی مالی ۱۸ماه 
قبل از شروع مسابقات به صروت کامل انجام می شد.
کابوس 4 میلیارد دلاری

راب ویلسون کارشــناس مالی فوتبال در دانشگاه شفیلد هالام هم 
رسوایی فساد مالی در فیفا و کابوس اسپانسرینگ به وجود آمده را مورد 

تحلیل قرار داده اســت و به این نتیجه رسیده که با کنارکشیدن حامیان 
مالی بزرگ،  کمپانی های دیگر نمی توانند به راحتی جایگزین آنها شوند. این 
درحالی است که فیفا در انتظار حمایت مالی بیشتر شرکت های 
بزرگ اســت. اما در نهایت، شــمار روافزونی از شرکت های 
روسی برای به عهده گرفتن کار ابراز علاقه مندی می کنند. 
راب ویلســون در گفت وگو با میرر درباره شرایط مالی 
گفته اســت: »فیفا با خلأ 4 میلیــارد دلاری در زمینه 
پشتیبانی مالی مواجه اســت و درحال حاضر به حدود 
این مبلغ هم نزدیک نشــده است. شرکت های بزرگ به 
خاطر مســائلی که اعتبار فیفا با آن درگیر است، واقعا از 
همکاری با روسیه یا فیفا ابا دارند. از طرفی دیگر دشواری 
یافتن حامیان مالی برای جام جهانــی ۲۰۲۲ مایه نگرانی 
جدی قطر است. این تورنمنت نیز مانند جام جهانی ۲۰۱۸ 
پس از اعطای میزبانی در دســامبر ۲۰۱۰ مورد مناقشه و 

اختلاف نظر است.

 فدراسیون جهانی برای برگزاری جام جهانی روسیه
با مشکل مالی مواجه است

خلأ 4 میلیارد دلاری فیفا


